
 

 Consell de Salut de Ciutat Vella 
 
 
Data: 28 de març de 2023 
Lloc:  Centre Cívic Pati Llimona 
Hora:  17:00  

Assistents: 
Presidenta:  
David Pequeño Gutiérrez (BCN en Comú) 

Consellers: 
Oriol Casabella (PSC), Alba Segura Gomila (ERC), Laura de la Cruz (ERC), Jordi Callejo Moya  (ERC), 
Alfons Molons Antius (Junts) i Tahir Rafi Khanum (Cs)  

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  
Direcció de Serveis de Salut de l'Ajuntament de Barcelona 
SAP Litoral ICS 
EAP - CAP Gòtic 
EAP Raval Sud - CAP Drassanes 
EAP Raval Nord - CAP dr.Lluís Sayé 
EAP - CAP Casc Antic 
CAP Barceloneta 
Hospital del Mar - Peracamps 
CAS Barceloneta 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori - Districte CV 
 

Assistents representants d’entitats: 
AV Casc Antic 
AV Barri Gòtic 
AV Xarxa Veïnal del Raval 
AV Raval 
AV Barceloneta 
Fundació Tot Raval 
CUS, salut, consum i alimentació 
Oyayi 
Ágape Intercultural 
FAVB 

Acta de: 



 

 

Veïnat a títol individual:  
2 dones 

Ordre del dia: 

1. Estat dels centres d’atenció primària 

2. Projectes i accions en salut comunitària i del Pla d’Acció sobre Drogues i Addiccions de 
Barcelona a Ciutat Vella 2019-2022  

3. Activitat dels Consells de Salut 2019-2022  

4. Reptes de futur en salut a Ciutat Vella  

Desenvolupament de la sessió: 
 
El conseller de Salut de Ciutat Vella, David Pequeño Gutiérrez, dona la benvinguda al Consell i presenta 
l’ordre del dia. Excusa l’assistència de la Marta Cabanas, directora de l’àrea litoral mar del Consorci 
Sanitari de Barcelona. 

1. Estat dels centres d’atenció primària 

Ens acompanya per presentar aquest put en Santi Ibarra, conseller  d’urbanisme del districte de Ciutat 
Vella i en Davide Malmusi, director de salut  de l’Ajuntament de Barcelona, ens presenten la situació 
dels diferents centres d’atenció primària.  
 
En Santi Ibarra ens explica els resultats dels estudis de possibles ubicacions pels CAPs del Casc Antic i 
la Barceloneta que es van realitzar a finals del 2021. Remarca que es tracta d’estudis tècnics, a partir 
dels quals s’ha estudiat si aquests emplaçaments són viables pel que fa a possibilitats de compra, 
espais,... 
 
En el cas del CAP Drassanes, es tracta d’un CAP molt singular, que té uns espais de 7500 m2 i 
requereix una ampliació de 1000 m2 més. Tot i creure que la millor de les solucions era una ampliació es 
va fer un estudi d’emplaçament, amb la dificultat de trobar espai per un equipament de 8500 m2. La 
conclusió de l’estudi és que la millor opció és una ampliació de l’actual edifici.  
 
En Davide Malmusi actualitza la informació sobre la resta d’equipaments. Respecte el CAP Barceloneta 
està en fase d’estudi l’ampliació provisional del CAP actual al pati de l’Hospital del Mar, en espera de la 
ubicació definitiva.  
 
Del CAP Gòtic, es manté el calendari previst sobre el futur emplaçament a plaça Pi i Sunyer. S’està 
treballant en l’ampliació del mòduls actuals a la plaça Joaquim Xirau per poder ampliar en 6 consultes 
més.  
 



 

En relació al CAP Drassanes, l’Ajuntament de Barcelona ja ha ofert quins espais serien possibles per fer 
aquesta ampliació i ara ja són els serveis tècnics del Catsalut que estan estudiant les opcions i 
plantejant el pla funcional.  
 
Del CAP Raval Nord la cessió del solar per part de l’Ajuntament ja està formalitzada. S’estàn ralitzant 
actualment les cates arqueològiques. Es preveu començar les obres a finals del 2023 o principis del 
2024. 

 
2. Projectes i accions en salut comunitària i del Pla d’Acció sobre Drogues i Addiccions de 

Barcelona a Ciutat Vella 2019-2022 
 
La Carme Borrell, gerenta de l’Agència de Salut Pública de Barcelona ens presenta un recull de 
diferents accions que es desenvolupen en prevenció i promoció de la salut. Entre elles destaca els 
programes de salut a les escoles i instituts, dels que al districte hi participen al voltant d’un 30% dels 
centres educatius, o els programes de Salut als Barris. 
 
D’altra banda es destaca l’abordatge de les drogodependències. Es presenten els serveis disponibles 
com els Servei d’Orientació de drogues per a joves fins a 21 anys o els espais com el CAS i els equips 
d’educadors de carrers de la xarxa de drogodependències entre d’altres. S’adjunta presentació.  
 
3. Activitat dels Consells de Salut 2019-2022 
 
Trobareu la documentació a la presentació. Mandat marcat per la COVID i pels equipaments.  

4. Reptes de futur en salut a Ciutat Vella 

El conseller de salut David Pequeño presenta alguns dels reptes que es recullen a partir del que hem 
treballat als consells de salut i del que estem treballant en els projectes de salut al districte i a la ciutat.  

Aquests són: 
- En relació als Centres d’Atenció Primària: 

o Tancar els emplaçaments pendents dels CAPs 
o Desplegament dels Consells de participació dels CAPs  

- Consolidació del projecte Vilaveïna al barri Gòtic 
- Desplegament del nou Pla de Salut Mental, amb especial atenció a la perspectiva intercultural 
- Ampliació de serveis municipals com el dentista municipal a Ciutat Vella 
- Consolidar les taules i espais de salut comunitària dels barris 

S’obre un espai per recollir quins són els reptes que considera el Consell que tenim en salut al districte. 
Es recullen les següents aportacions:  

- AV Gòtic: Compartir amb el Consell de Salut el llistat dels refugis climàtics d’aquest estiu. 
- AV Casc Antic:  

o Retre comptes a cada consell del que hagi pogut quedar pendent del consell anterior. 
o Si torna a fer un estiu calorós veure que passa amb les residències que no tenen AC, 

perquè els plans de salut contra la calor no s’apliquen en aquests equipaments/serveis 
- Conseller David Pequeño: hem de pensar com fer un consell més participatiu, si cal pensar en 

comissions de treball, sistemes més dinàmics, que no sigui un funcionament tant unidireccional. 



 

- AV Gòtic: la salut és molt transversal, si obrim els temes, que té tot els sentit, hem de plantejar 
quins agents hem de convidar/convocar al Consell.  

- EAP Gòtic: Fer retorn de com ha funcionat l’experiència pilot de Consell de Participació dels 
CAPs.  

- Xarxa Veïnal del Raval: Seguiment de l’aplicació de mesures de soroll. / Drogodependències: 
millorar el CAS, els entorns dels CAS, pensar si cal tenir més CAS, més petits i distribuïts,... 

- Carme Borrell, ASPB: es podrien posar temes de tant en tant que afecten la salut, tot i que no 
siguin específicament competència del Consell de Salut, com soroll, habitatge,... i poder afegir 
aquests temes més transversals.  

- Davide Malmusi, direcció de Salut: poder convidar taules dels barris i entitats que ens expliquin 
que fan.  

- CAS Barceloneta: com s’atén el sensallarisme, poder afegir més temes socials que ens ajudin a 
entendre els circuits de salut.  

5. Torn obert de paraula 

S’obre un torn de preguntes.  

Preguntes i respostes de l’ordre del dia: 
 
1. Estat dels centres d’atenció primària 

Pregunta Resposta  

EAP Gòtic: se sap quan estaran disponibles els 
mòduls? Es podria escurçar els terminis per tenir 
el CAP definitiu? Seguim tenint fuites fecals.  

Davide Mamlusi: Sobre els mòduls, no està entrada la 
llicència, es fa una mica complicat dir quan podran estar.  

Santi Ibarra: un cop entrada a llicència el tràmit serà 
d’urgència 

AV Casc Antic: qui ha cedit la plaça Joaquim 
Xirau per posar mòduls? Es queden sense parc 
infantil.  

Santi Ibarra: la plaça l’ha cedit el districte. Som conscients 
que fa molts anys que estaven pendents les localitzacions 
dels CAPs, hem avançat en aquest mandat tant com hem 
pogut i facilitar espais als CAPs. 

EAP Raval Nord: l’Ajuntament ha de tenir clar si 
aposta per la salut i si dona solucions per la salut 
perquè ara ens fan mantenir mitja església, 
prioritzant mantenir un edifici a tenir un CAP en 
condicions que pugui atendre bé la ciutadania els 
propers anys.  

Santi Ibarra: Estem fent els màxims esforços possibles per 
tenir els espais més dignes.  

AV Casc Antic: no hem parlat d’un altres 
equipament de salut com és el CAS Lluís 
Companys també amb necessitats d’espais. 

Davide Malmusi: avui es presenta el nou pla d’equipaments 
en salut de la ciutat de Barcelona, 2023-2030, i des de 
l’Ajuntament hem demanat que es faci retorn del seguiment 
del pla i que s’inclogui el CAS de Lluís Companys.   

 
2. Projectes i accions en salut comunitària i del Pla d’Acció sobre Drogues i Addiccions de 
Barcelona a Ciutat Vella 2019-2022 
 
 
 



 

Pregunta Resposta  

AV Casc Antic: és molt trist que hi ha poques 
escoles que apliquin els programes de promoció 
de la salut. Sobre les drogodependències, els 
espais d’atenció haurien de ser més dignes, 
potser així generarien una millor acollida al 
veïnat, i on pugui haver-hi una atenció més 
transversal.  

Carme Borrell: el CAS baluard es va construir fa 5-6 anys 
nou i ja ha quedat petit, també hauríem de treballar per poder 
ampliar aquest equipament. Una cosa si que hem de tenir 
clara, que té sentit tenir els equipaments com el CAS en els 
espais on hi ha venda. Estic d’acord amb la teva aportació.  

David Pequeño: les escoles estan sotmeses a molta 
temporalitat actualment, hem d’agrair les escoles que 
decideixen sumar-se als programes. Tan de bo puguem anar 
animant a més escoles a unir-se.  

Veïna: considerem que el districte és molt 
complex i tenim molts problemes per treballar-hi 
tècnicament. Hem de poder tractar als ciutadans 
sense padró al mateix nivell que els ciutadans 
amb padró. La drogodependència no té protocols 
sanitaris. Volem treballar els vulnerables i volem 
que tinguin els seus drets.  

Carme Borrell: Als CAS i Centres de Reducció de Danys 
s’atén a tothom. 

Fundació Tot Raval: Al Raval estem intentant 
construir un circuit per coordinar les intervencions 
que diferents professionals fan a les escoles per 
poder anar a l’una. 

També poder dir que participem en moltes de les 
accions que s’han presentant i poder remarcar 
l’èxit de poder treballar en xarxa amb diferents 
entitats i recursos del territori.  

  

Associació AGAPE: la nostra entitat treballa en 
l’ajut a la drogodependència i volem remarcar la 
importància de la prevenció perquè cada vagada 
arriben persones més joves a la nostra entitat 
demanant ajuda.  

 

 
3. Activitat dels Consells de Salut 2019-2022 
 

4. Reptes de futur en salut a Ciutat Vella 

Preguntes i respostes del torn obert de paraules: 
Pregunta Resposta  

AVV Gòtic: a la web de Sanitat i Salut de 
l’Ajuntament, a l’apartat de Consells de Salut, 
l’enllaç del Consell de Salut de Ciutat Vella no 
funciona i no et dirigeix a la informació del 
consell.  

David Pequeño: ho revisarem i demanarem que es rectifiqui. 
Gràcies per informar-nos.   

 
 

Resum d’acords: 

Annex:  


